
Vánoční zpívání u stromečku—Jiříkov 

ZPRÁVY Z KONCE SVĚTA 
pro stálé i občasné obyvatele Jiříkova, Kněžpole,  
Křížova, Sovince, Těchanova a Valšovského Dolu  

Anketní otázka 

V minulém čísle jste dostali otázku na počet 
sloupů s veřejným osvětlením ve všech 
našich místních částech. Byl to úkol záludný - 
vyžadoval prověřit hned 6 vesnic a při tom 
brát do úvahy jen ta světla, která jsou na 
sloupech, ne např. na fasádě budovy. 

Správná odpověď tedy zní: dohromady 
máme celkem 75 sloupů s veřejným 
osvětlením. 

Výherkyní se stala paní Libuše Gallasová se 
svým tipem 69 sloupů a věříme, že sladká 
odměna jí vynahradí námahu při pátrání. 

Nová anketní otázka se vztahuje k naší 
historii a při hledání odpovědi možná ani 
nemusíte vstát z křesla.  

Kolik měl Sovinec občanů v roce 1908, kdy 
zde byla slavnostně odhalena busta císaře 
Františka Josefa I.? 

Vaše tipy můžete odevzdat do 3. 6. 2024. 
osobně na Obecním úřadě v Jiříkově, e-
mailem na starosta@obecjirikov.cz, sms 
zprávou na číslo 724 180 525 nebo v anketě 
mobilního rozhlasu Munipolis. Svou 
odpověď označte jménem a telefonním 
číslem. Autor(ka) nejpřesnější odpovědi 
obdrží věcnou cenu. Pokud dorazí více 
stejných odpovědí  (správných nebo správné 
odpovědi nejbližších), o vítězi rozhodne los. 

 

 

Milí spoluobčané stálí i občasní, 

zima uběhla než bys řekl březen za kamna vlezem, překlopila se do 
aprílového počasí  střídajícího saharská vedra se sibiřskými mrazy a snad 
konečně uvolnila místo příjemným květnovým dnům, do kterých se dobře 
hodí jarní vydání Zpráv z konce světa. 

Jaro znamená probuzení, oživení a pohyb a proto vám připomeneme 
události z počátku letošního roku, které kolem vás možná jen tak 
prosvištěly. Vypíchla bych první ročník Masopustu v Jiříkově, který 
přitančil se spoustou radosti, barev, dobrého jídla a skvělé zábavy a podle 
ohlasů se zdá, že je zaděláno na opravdovou tradici. 

Jako obvykle společně s naším kronikářem podnikneme cestu do historie, 
tentokrát se zaměřil na Jiříkov, který letos slaví 760 let od 
pravděpodobně první písemné zmínky. Tohle krásné výročí pořádně 
oslavíme Dnem obce, který připravujeme na 29. červen. Fotbalové hřiště 
v Jiříkově se promění v obrovský cirkus, kde najdete zábavu pro celou 
rodinu - od dětských soutěží a atrakcí přes hudební a sportovní 
vystoupení až po závěrečnou ohňovou show. Nebude chybět skvělé jídlo 
a pití, o což se postarají naše spolky fotbalistů a myslivců. Všechny vás 
srdečně zveme a doufáme, že se dostavíte v hojném počtu! 

Podobné výročí, i když časově kratší, oslavil náš bratrský Jiříkov v 
severních Čechách. V reportáži  z návštěvy oslav povýšení Jiříkova na 
město se dozvíte, jak se dá prožít neuvěřitelně krásný den v neuvěřitelně 
příšerném počasí (což nakonec známe i od nás). 

Po pohledu do historie se pokusíme nahlédnout i do budoucnosti, ve 
které nás čekají nejen zábavné aktivity jako je kácení májky, soutěž O 
nejkrásnější truhlík nebo tvorba obecního kalendáře, ale i méně zábavné 
a o to náročnější akce investiční. A nezapomeneme ani na fanoušky 
sportu, kteří mohou fandit jak našim fotbalistům hrajícím za muže a žáky 
FC KOLOS, tak pelotonu cyklistického Závodu míru. 

Věřím, že si z pestré nabídky našeho obecního zpravodaje vyberete, a 
přeji nám všem krásné jarní dny! 

 

Vaše starostka 

Barbora Šišková 
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Tříkrálová sbírka se u nás konala teprve podruhé, opět ve 
všech místních částech a opět se třemi skupinkami 
koledníků. Podařilo se vybrat 15 715 Kč, což je o 
neuvěřitelných 35% více než loni a řadí nás to mezi 
nejúspěšnější obce v přepočtu na obyvatele. Charita sv. 
Martina v Malé Morávce všem z celého srdce děkuje!  

Vyvětrali jste šatníky, uklidili domácnosti, protřídili 
nevhodné vánoční dárky a přispěli tak do Bazárku oblečení, 
obuvi, kosmetiky a domácích potřeb. Kulturní dům se na 
chvíli proměnil na velký second hand, ve kterém si každý 
příchozí našel nějaký ten originální kousek.  

Martina Zatloukalová s týmem dobrovolníků zorganizovala 
historicky první Masopust v Jiříkově a povedlo se jí to 
náramně! Téměř 150 návštěvníků z blízkého i dalekého 
okolí vytvořilo v nevlídném počasí krásně barevný průvod 
maškar provázený vynikající cimbálovkou, užilo si 
masopustní lahůdky, soutěžilo o nejkrásnější masku a 
nakonec pohřbilo basu. Už teď máme nápady na příští 
ročník, který bude určitě ještě veselejší! 

 Zcela zaplněný kulturní dům se zatajeným dechem 
poslouchal vyprávění Katky Ostré, zakladatelky projektu 
Cestujeme za Kačku, o putování po Ekvádoru a Galapágách. 
Nejeden posluchač si následně hledal letenky a ubytování 
do tohoto ráje na zemi, případně si aspoň pořídil 
cestopisnou knihu.   Děkujeme Janě Konštacké za skvělý 
nápad pozvat Kačku k nám do Jiříkova.  

První letošní zasedání ZO nastartovalo hned několik úkolů, 
které si zastupitelé předsevzali pro rok 2024, ať už to byla 
Místní energetická koncepce za podpory dotace z MPO, 
pronájem parkoviště na Sovinci nebo schválení  částek na 
letošní kulturní a společenské akce v rámci oslav 760 let 
Jiříkova.  

Senzohrátky aneb zážitkový smyslokroužek pro nejmenší 
děti a jejich rodiče znamenal hravé dopoledne  v obecní 
knihovně strávené opravdu kreativně. Děti mohly svobodně 
tvořit, osahávat a zkoušet různé materiály a textury nebo se 
prostě jen bez zábran vyřádit. Hned napoprvé dorazilo 16 
účastníků a už se domluvili na pokračování.  

Další ze série zajímavých besed v kulturním domě 
představila nejslavnější českou tramvajačku, spisovatelku, 
influencerku a naši spoluobčanku (resp. spoluchatařku ze 
Sovince) Karolínu Hubkovou. Publikum si vyslechlo zábavné 
historky z kabiny tramvaje i povídání o tom, jak se dá 
prosadit v převážně mužské profesi. Nakonec Káju zaplavilo 
desítkami otázek a kromě podepsaného Deníku 
tramvajačky si domů odnášelo povznášející pocit, že i ta 
nejtěžší cesta může mít nádherné výhledy.  

Co významného se u nás stalo od Nového roku? 

Jiříkov – Kněžpole – Křížov – Těchanov – Sovinec – Valšovský Důl 
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Kvůli bezpečnosti a souladu se zákonnými požadavky jsme 
rozdělili sběrný dvůr v Jiříkově na dvě části.  Prostor, kam je 
možno ukládat objemný odpad, nebezpečný odpad, 
pneumatiky a dřevo, je otevřen každou středu od 14:30 do 
16:30 a sobotu od 9:00 do 11:00. Pracovníci vám zde 
pomohou odpad správně vytřídit a umístit. Vedlejší sběrné 
hnízdo, kam můžete vyhodit tříděné plasty, kovy, papír, 
sklo a jedlé oleje, zůstává i nadále otevřeno 24 hod. denně.  

Jako každý rok se děti pod vedením Jany Flámové pustily v 
obecní knihovně do Velikonočního tvoření.  Opět se jim 
společně podařilo vytvořit nápadité dekorace nejen do 
svých domovů, ale ozdobily i prostory knihovny a obecního 
úřadu.  

Druhé letošní zasedání ZO se již tradičně věnovalo 
pronájmu pozemků sloužících k podnikání, což souvisí se 
zahájením turistické sezóny na hradě Sovinci. Obec na 
základě výběrového řízení uzavřela smlouvu o pronájmu 
parkoviště se stejným provozovatelem jako vloni, beze 
změn zůstávají také pronajímatelé zmrzlinového stánku a 
předzahrádky restaurace na Sovinci. Plánované investice 
vyžadují vypsání výběrových řízení na veřejné zakázky, což 
se týká havarijního stavu zídky kolem parkoviště na Sovinci 
a také realizace dětského hřiště a parčíku za obecním 
úřadem v Jiříkově.  

Už podruhé zažily děti v obecní knihovně Noc s 
Andersenem.  11 malých nocležníků četlo, poslouchalo, 
psalo, tvořilo a hrálo si, stejně jako vloni. Obrovským 
překvapením pro všechny bylo autorské čtení opravdového 
spisovatele, který přečetl několik kapitol z vlastní 
pohádkové knihy a navíc ji ještě daroval naší knihovně s 
vlastnoručním věnováním.  Velké díky patří všem 
organizátorům a samozřejmě panu spisovateli Tomáši 
Holíčkovi!  

Byla dokončena instalace posledních vodoměrů na 
obecních budovách, což spolu s nově 
umístěnými  vodoměry v bytech a rodinných domech 
přispěje k lepšímu přehledu o zdrojích a spotřebě vody z 
jiříkovského vodovodu.  

Mimořádné třetí zasedání ZO se konalo s cílem co 
nejrychleji schválit potřebné smlouvy ohledně pořízení 
kompostérů pro naše občany. Vzhledem k tomu, že 
kompostéry jsou financovány pomocí dotace z Operačního 
programu Životní prostředí za podpory Evropské unie, 
jedná se o poměrně náročnou administrativu, ale 
výsledkem je fakt, že kompostéry můžeme nabídnout našim 
občanům i chatařům zdarma.  

Rozběhla se jarní sezóna obou fotbalových týmů FC KOLOS 
- jak mužů, tak žáků. Věříme, že i vaše osobní podpora je 
požene k těm nejlepším výsledkům!  
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Zastupitelé při příležitosti oslav 760 let od první písemné 
zmínky o Jiříkově obnovili myšlenku pořízení vlajky a 
praporu se znakem Jiříkova. Koupili jsme hned několik sad 
vlajek, které můžete obdivovat na budově obecního úřadu 
a brzy i při slavnostních příležitostech v obci.  

Začal výdej kompostérů zdarma pro přihlášené zájemce. 
Kompostéry budeme rozdávat ještě v průběhu dalších 
týdnů, máme určitou rezervu i pro ty z vás, kteří zatím 
zájem nevyjádřili. Sledujte prosím úřední desku, vývěsky, 
obecní web, Facebook či mobilní rozhlas Munipolis, ať 
nepropásnete termíny výdeje. 

Po prosincovém úspěchu Snow Film Festu přivedla Věra 
Kociánová do Jiříkova i letní vydání filmového 
festivalu  zimních cestovatelských a outdoorových filmů 
Expediční kamera. Kulturní dům se znovu proměnil v 
opravdový kinosál, do kterého dorazilo 25 návštěvníků z 
širokého okolí. Celkem 7 dobrodružných krátkých 
dokumentů prezentovalo nádherné exotické záběry a 
napínavé i dojemné příběhy.  

Proběhla první část jarní údržby místních komunikací. 
Nechali jsme strojově zamést silnice v jednotlivých místních 
částech, a to včetně těch, které vlastní obec. Zároveň jsme 
se pustili do čištění zanesených  příkopů. 

Absolvovali jsme pravidelný roční audit hospodaření 
obce,  který provedli pracovníci z kontrolního odboru 
Moravskoslezského kraje. Výsledek potvrdil podzimní 
závěry: hospodaření Jiříkova je v pořádku, bez nálezů, 
nedostatků a závad.  

Na pozvání starosty Jiříkova v okrese Děčín se starostka 
spolu se zastupitelkou Vendulou Havranovou zúčastnila 
oslav 110 let povýšení severočeského Jiříkova na město. 
Ani počasí pod psa nezabránilo nádhernému zážitku z 
celodenního staročeského jarmarku v nádherném prostředí 
Lužických hor.  

Sovinec se zase jednou dostal do filmařského mumraje a 
stal se jednou z kulis natáčení nové verze pohádky 
O Zlatovlásce.  Celý týden byl hrad a jeho okolí zaplněn 
početným štábem, technikou a herci lidskými i zvířecími. 
Kromě prostor hradu filmaři využili i nadání některých 
našich obyvatel či zaměstnanců hradu a zahrnuli je do 
početného komparzu.   

Na základě výběrového řízení na nově otevřenou pozici 
administrativní pracovnice nastoupila na obecní úřad 
Martina Zatloukalová, která v náročném výběrovém řízení 
porazila dalších 6 uchazeček a uchazečů. Věříme, že 
Martininy dovednosti, znalosti a zkušenosti budou pro náš 
úřad velikou posilou.  
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Výlet na sever 
 
Jistě mnozí víte, že na mapě Česka není jen jediný Jiříkov. Jsme celkem 4 a ten největší je dokonce městem!  Leží stejně jako 
my na severu, ale na severu Čech, ve Šluknovském výběžku a na pomezí 3 států. A jak už to tak bývá, obec a město Jiříkov si 
pletou turisté, obyvatelé a dokonce i různé instituce. V podstatě každý týden nám na obecní úřad někdo telefonicky 
oznamuje, že např. na ulici Svobodová nejde plyn. Když vysvětlíme, že se dovolali tam, kde nejsou ani ulice, natož plyn, ale 
zase máme kousek na Praděd, nastává všeobecné veselí, případně zděšení, podle povahy volajícího.   

Asi i díky tomu se naši starostové už celkem dobře znají, 
aktivně si přeposílají poštu patřící tomu druhému, navzájem 
sledují obecní profily na Facebooku a konzultují někdy 
podobné trable i radosti. Při jedné takové výměně informací 
se ukázalo, že severočeský Jiříkov letos slaví výročí 110 let od 
povýšení na město a pořádá při této příležitosti velkou obecní 
slavnost ve stylu staročeského jarmarku. Následovalo pozvání 
od pana starosty, diskuze v zastupitelstvu a rozhodnutí, že 
naše obec vyšle na tuto událost svou delegaci a prohloubí tak 
vzájemné vztahy. 

Pouhý týden před odjezdem do Čech se u nás v Jiříkově na své 
cestě do Olomouce nečekaně zastavil pan starosta města 
Jiříkov Jindřich Jurajda, předal osobně pozvánky, prohodil pár 
starostovských slov, vyfotil se u cedule s názvem Jiříkov a slíbil 
nám báječný zážitek při nadcházejících oslavách. 

Nebudeme si nic nalhávat, člověk může plánovat sebelíp (a 
jiříkovští organizátoři byli famózní), jen to počasí se 
naplánovat nedá. Celý výlet na sever  tudíž provázely  mrazivé 
teploty, déšť a sníh. Ale nejsme z cukru, navíc u nás nebylo o 
nic lépe, tak jsme se prostě rozhodly, že si akci náramně 
užijeme. 

Měly jsme tu čest celé oslavy zahájit spolu s panem starostou na hlavním pódiu, kde zazněla spousta hezkých vět i 
gratulací, předání dárků a dokonce jsme se zúčastnily slovního souboje Jiříkovů, který vyhlásil moderátor. Malou bitvu náš 
malý Jiříkov vyhrál, sice u nás žije méně obyvatel, ale jsme starší a máme více místních částí a větší katastr!  

Na historickém jarmarku na náměstí jsme si užívaly spoustu 
místních dobrot od pohostinných stánkařů, taky jsme zhlédly 
ukázky tradičních řemesel, nebo rytířský turnaj na koních. 
Nenechaly jsme si ujít ani hudební vystoupení komorního 
orchestru Šluknovského výběžku a sboru Polyhymnia v místním 
kostele sv. Jiří, který těsně sousedí s budovou Městského 
úřadu. 

K večeru se počasí umoudřilo a asi na hodinku nás prohřály 
sluneční paprsky, což bylo po celém dni velmi vítané a všem 
účastníkům dodalo úsměv na tváře. Hudební produkce 
pokračovala turnovskou studentskou kapelou What the Funk, 
kteří rozpohybovali celé jiříkovské náměstí i přilehlé uličky. 
Vrcholem oslav byla ohnivá show, u které se nám tajil dech a 
držely jsme palce, aby někdo nevzplál.  

Návštěva bratrského Jiříkova se tím nachýlila ke konci, čekala nás už jen téměř 400 km dlouhá zpáteční poznávací cesta 
zpět do našeho Jiříkova. Vracely jsem se sice trochu zmrzlé, ale šťastné, že jsme mohly poznat krásy Lužických hor, 
rozmanitost česko-polsko-německého pohraničí, starobylé město Jiříkov (dříve Georgswalde) i jeho milé obyvatele v čele s 
nadšeným a skvěle pracujícím panem starostou. Děkujeme, milý Jiříkove, a snad se brzy potkáme u nás na Moravě!  

 
Vendula Havranová a Bára Šišková 



Tvorba vánočních ozdob—knihovna 

 

Od poloviny dubna vás bombardujeme 
termíny, kdy si můžete přijít 
vyzvednout svůj nový kompostér a 
přispět tak ke snížení směsného 
komunálního odpadu. Pár údajů pro 
milovníky čísel: jedná se o “mercedes 
mezi kompostéry” z pevného plastu o 
objemu 1050 l za vysoutěženou 
pořizovací cenu 5 433 Kč za kus. 
Kompostér je zabalen do 2 částí, 
celkové rozměry  balíku jsou 105 x 70 x 
25 cm a váží celkem cca. 30 kg. Na 
základě předběžného zájmu jsme 
objednali 150 kompostérů, což 
zahrnuje i rezervu pro případné další 
zájemce, kteří se zatím nestihli 
přihlásit. Celkové náklady  projektu 
jsou ve výši 855 681 Kč, z čehož 85 % 
pokryje dotace, podíl obce pak činí 
128 352 Kč. Protože kompostováním 
dokážeme zužitkovat 30 - 70% 
domácího odpadu, předpokládáme 
rychlou návratnost v podobě nižších 
nákladů na svoz odpadů. 

Občané s trvalým pobytem nebo 
vlastníci nemovitosti v Jiříkově a jeho 
místních částech (chataři)  neplatí za 
kompostér nic, musí jen osobně 
podepsat smlouvu o přenechání věci a 
následném darování a také předávací 
protokol. Až do 1. 2. 2030 pak platí 
povinnost mít kompostér umístěn u 

své nemovitosti v katastru obce, řádně 
se o něj starat a umožnit případnou 
kontrolu ze strany obce nebo státních 
orgánů. Poté bude kompostér 
bezplatně převeden do vašeho 
vlastnictví a můžete jej např. někam 
odvézt, někomu jej darovat atd.  

Jestli se dá něco nazvat palčivým 
problémem, je to stav silnice č. 
III/4455  vedoucí z Kněžpole přes 
Jiříkov do Těchanova. A úsek mezi 
jiříkovskou křižovatkou a Těchanovem, 
na kterém se podepsal čilý pohyb 
těžkých kamiónů se dřevem v 
době  kůrovcové kalamity a který je 
zároveň jednou přístupovou cestou do 
Těchanova, je bez nadsázky 
srovnatelný s tankodromem.   

O nutnosti rekonstrukce už roky 
nepochybuje nikdo, ani 
Moravskoslezský kraj coby vlastník 
silnice, jenže od myšlenky k realizaci 
bývá často daleko. Naštěstí se ledy 
letos pohnuly a Správa silnic MSK se v 
návaznosti na opakovaný tlak 
starostky i mnoha občanů pustila do 
projektové přípravy. Aby se situace 
skutečně zlepšila v dohledné době, 
rozdělila se oprava silnice na dvě části, 
přičemž prioritu má úsek do 
Těchanova. Starostka je v pravidelném 

kontaktu s projektantem stavby, řeší 
mj. průjezdnost silnice po dobu 
výstavby i další detaily s cílem pomoci 
dokončit projektovou dokumentaci do 
konce letošního roku. Následně by 
měla být tato silnice zařazena do 
krajského plánu souvislých oprav a 
doufáme, že v horizontu několika málo 
let projedeme do Těchanova bez 
adrenalinového kličkování mezi 
děrami. Samozřejmě v mezidobí se 
bude provádět pravidelná oprava 
nejhorších výtluků, ta letošní proběhla 
už nyní na jaře. 

Po roční přestávce se obec znovu 
zapojila do programu veřejně 
prospěšných prací, který pro uchazeče 
o zaměstnání a případné 
zaměstnavatele vypisuje Úřad práce. 
Bohužel se letos změnily podmínky 
podpory a ÚP přispívá na 1 pracovní 
místo jen částkou 12 500 Kč měsíčně. I 
přesto jsme se rozhodli tohoto 
sníženého příspěvku využít a 
zaměstnat jednoho uklízeče veřejných 
prostranství, a to na dobu největší 
potřeby sekání trávy a údržby 
zeleně  od května do října. Věříme, že 
pan Jaromír Urbánek bude platnou 
posilou obecního údržbářského týmu a 
pomůže přispět k péči o co nejhezčí 
vzhled všech našich místních částí.  

  Kompostéry zdarma – co to znamená? 

 Silnice do Těchanova—letitý problém 
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Co se děje 

Dotace Nová zelená úsporám Light je určená pro nízkopříjmové domácnosti, kterou poskytuje Státní fond životního 
prostředí na podporu úspor energie v rodinných domech. Tato dotace může být využita na opatření, jako je zateplení 
fasády, střechy, stropu pod půdou a podlahy na zemi nebo nad nevytápěným suterénem, na výměnu oken a vchodových 
dveří do vytápěného prostoru a na termický nebo fotovoltaický ohřev vody. 

Žadatel musí splňovat základní podmínky: 

1. Žadatel musí být vlastník nebo spoluvlastník rodinného domu, bytu v bytovém domě nebo člen bytového družstva 
s právem užívání posuzovaného bytu v bytovém domě. 

2. Žadatel a všichni členové jeho domácnosti musí pobírat ke dni podání žádosti o podporu a po dobu administrace 
žádosti starobní nebo invalidní důchod 3. stupně. 

3. Žadatel v období mezi 12.9.2022 a dnem podání žádosti o podporu pobíral příspěvek na bydlení v dané domácnosti 
(není nutné, aby jej pobíral po celou dobu). 

4. Žadatel v období mezi 12.9.202 a dnem podání žádosti o podporu pobíral některý ze členů domácnosti přídavek na 
dítě žijící ve společné domácnosti se žadatelem (není nutné, aby jej pobíral po celou dobu). 

Z oblasti Rýmařovska podalo žádost o dotaci celkem 153 žadatelů, z Jiříkova  a jeho místních částí 4 žadatelé, což není 
mnoho. Neváhejte a přihlaste se, můžete získat až 150 000 Kč, a to okamžitě po schválení dotace. 

Pro více informací ohledně dotace NZÚL neváhejte kontaktovat pracovníky kanceláře MAS RÝMAŘOVSKO, o.p.s. na 
telefon +420 554 254 308 nebo +420 554 254 309. 

Jiříkov – Kněžpole – Křížov – Těchanov – Sovinec – Valšovský Důl 
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Určitě jste si všimli, že koncem loňského roku byly spuštěny nové webové stránky naší obce [www.obecjirikov.cz]. Stála za 
tím několikaměsíční práce zastupitele Martina Zatloukala, který ve spolupráci s firmou ANTEE připravil web, který vyhovuje 
moderním standardům, jeho zobrazení se přizpůsobí všem možným typům zařízení (počítač, mobilní telefon, tablet apod.), 
snadno na něm zveřejníme jakékoliv informace a je propojený s Mobilním rozhlasem MUNIPOLIS. 

Velice důležité také je, že web splňuje všechny legislativní požadavky vyžadované pro instituce státní správy. 

Úvod návštěvníkovi zobrazí nejnovější aktuality nebo záznamy úřední desky, dále pak může využít rozcestník pro rychlý 
přechod přímo na vybrané často využívané stránky bez procházení menu nebo zjistit základní stručné informace o obci. 
V sekci nazvané Informace najdete všechny aktuality, obecní fotogalerii, obecní zpravodaj Zprávy z konce světa, informace 
o všech místních částech, o oficiálních obecních symbolech, nebo užitečné odkazy.  Oddíl Obecní úřad zahrnuje veškeré 
úřední s provozem obce související a legislativou vyžadované části. Můžete se tam kromě toho seznámit s jednotlivými 
zastupiteli a vidět, jak se zapojují do do aktivit obce, nahlédnout do úředních map a plánů, přečíst si dokumenty k 
odpadovému hospodářství či sledovat informace o aktuálních větších projektech a investičních akcích obcí plánovaných a 
realizovaných. 

Struktura webu i jeho textový obsah bude ještě předmětem dalších úprav a samozřejmě je nutné, aby byl web udržován 
průběžně a sloužil tak pro lepší informovanost obyvatel, návštěvníků i turistů. 

Jednotlivé obecní i spolkové akce se snažíme zachytit pomocí snímků ve fotogalerii, děkujeme všem, kteří nám fotky 
posíláte! 

MarZ 

Nový web obce obecjirikov.cz 
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760 let Jiříkova a nejen to… 

V minulém roce jste se na tomto místě dočetli celou řadu detailů o plánovaných investicích na rok 2024 a mohu vás ujistit, 
že na všech intenzívně pracujeme. Momentálně soutěžíme dodavatele na rozsáhlou opravu zídky kolem autobusové 
zastávky a parkoviště na Sovinci a také na realizaci dětského hřiště s parkovou úpravou za obecním úřadem, finalizujeme 
projektovou dokumentaci na přestavbu bývalé školy v Jiříkově na Společenský dům, abychom mohli co nejdříve požádat o 
stavební povolení, spolu s  odborníky tvoříme Místní energetickou koncepci, která by nám všem měla pomoci ušetřit 
elektřinu, opravujeme jiříkovský vodovod  a snažíme se plnit plán údržby, který stále čítá desítky položek v duchu hesla: 
jeden úkol splníme, další dva přibudou. 

Protože se o plánovaných projektech dočtete i na našich nových obecních webových stránkách, dovolím si výčet 
investičních akcí opustit a seznámit vás s kulturními a společenskými aktivitami. Mnohé z nich budou ve znamení oslav 760 
let první písemné zmínky o Jiříkově. Děti a mládež do 18 let  budou moci soutěžit  o hodnotné ceny ve výtvarné soutěži na 
téma Co se mi líbí v Jiříkově a okolí. Všechny obdržené výkresy představíme na Dni obce 29. června, kde také vyhlásíme 
vítěze. Den obce jsme naplánovali jako velkou rodinnou slavnost, která začne Dětským dnem plným soutěžních cest, 
nafukovacích atrakcí,  tvůrčích dílniček, s malováním na obličej, párty v pěně i jízdou na koni. Pro dospělé návštěvníky 
připravujeme zábavná vystoupení, kvízy a hry, koncert kapely Hubertus, hudební program charismatického DJ Lowa, 
ohňovou show a samozřejmě skvělé lahůdky a orosené nápoje pod taktovkou FC KOLOS a mysliveckého sdružení 
Sovinecko. Posezení připravujeme do party stanů a vstup je samozřejmě zdarma, tak přijďte i s příbuznými a známými, ať 
těch 760 let stojí za to! 

Už několik let pořádáme oblíbenou soutěž O nejkrásnější truhlík, kam můžete až do konce srpna přihlásit své rozkvetlé 
předzahrádky, okna nebo zahrady viditelné z veřejně přístupného místa. Pomáháte tak zkrášlit naše obce a jste inspirací 
pro další zahradníky, navíc můžete vyhrát pěkné ceny, proto neváhejte a pošlete nám soutěžní fotografie. 

Váhat se nevyplatí ani v případě dotací. Ještě stále jsou k dispozici částky až do 150 000 Kč na zateplení domu, výměn oken 
atd. z programu Nová zelená úsporám Light. Kolegové z MAS Rýmařovsko vám rádi pomohou se zpracováním žádosti, stačí 
se jim ozvat. 

Pokud máte doma malého budoucího herce nebo třeba muzikálovou zpěvačku, přihlaste je do dramatického kroužku pro 
děti od 6 do 15 let, který rozjedeme u nás v Jiříkově od září ve spolupráci s rýmařovským Střediskem volného času. Každý 
pátek odpoledne si budou děti pod vedením Katky Fryblíkové na obecním úřadě zkoušet prkna, která znamenají svět, a 
možná dojde i na opravdové divadelní představení pro veřejnost. 

A jestli se pustíte do jarního úklidu šatníku a domácnosti, můžete pěkné kousky donést v neděli 16. června na další kolo 
bazárku dobrých věcí a třeba si na oplátku odnést nějaký unikátní kousek. 
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Okénko do minulosti: Jiříkov - jedna z nejstarších obcí naší vlasti 

Vážení čtenáři, 

Vzhledem k tomu, že letos oslavíme 760 let od první písemné zmínky o obci Jiříkov, dovolil jsem si připravit krátké 
pojednání o místě, kde jste se mnozí narodili, kde žijete, umíráte. 

Při bádání ve starých kronikářským záznamech jsem narazil na spoustu málo známých informací a popravdě mě samotného 
udivilo, že Jiříkov je na Božím světě téměř o 100 let déle, než všemi známý a tolik opěvovaný Sovinec. 

Dovolte mi tedy, abych vám alespoň malinko poodhalil tu dávnou historii naší obce. Za tyto informace vděčíme zápisům 
pana Jana Pospíšila, který roku 1963 sepsal historii Jiříkova od samého prvopočátku. 

Původní kronika, z které pan Pospíšil vycházel, do té doby psaná německy, byla nalezena na půdě domu  v Jiříkově č.p. 1. a 
nalezl ji 21. ledna 1946 tehdejší „národní správce“ Ladislav Moudrý. Tuto kroniku psal ředitel místní školy v Jiříkově Ondřej 
Koschaný. 

A teď už malá ochutnávka: 

Jiříkov 

Jiříkov leží v mělkém horském údolí značně vystaven západním a severním větrům. Větrné proudy předhůří Vysokého 
Jeseníku jsou příčinou poměrně krátkého a suchého léta a dlouhé drsné zimy. 

Sněhová pokrývka bývá značná. Časté závěje nedovolují mnohdy udržet 
po celé zimní období sjízdnou silnici vedoucí obcí. V létě tu bývají 
krátké, ale velmi prudké bouře se značnými vodními srážkami, někdy 
krupobití. 

Je vysloveně zemědělskou obcí horské oblasti. Dobré podmínky jsou tu 
zejména pro pícniny, brambory a oves. Důležitou technickou plodinou 
tu byl odpradávna stonkový len. Ozimé žito je zde plodinou 
nespolehlivou,  neboť bývá pravidelně poškozováno špatným 
přezimováním. Dostatek luk a pastvin vytváří příznivé podmínky 
zejména pro chov skotu. 

K Jiříkovu patří osada Pastviny, dříve Hutov s pěti opuštěnými 
břidlicovými lomy a kaplí sv.Anny, nyní prakticky zaniklá. Udržován je tu 
pouze objekt jako hospodářské zařízení státního statku Huzová, 
hospodářství Jiříkov. 

Jiříkov stejně jako nedaleký Těchanov, Křížov a dávno zaniklé obce 
Volšov (Valšov), Bradlov a Býkovce, jest starým slovanským sídlištěm, 
které bylo přirozeným hospodářským a kulturním střediskem předhůří 
Jeseníků, za jejich pravým valem, sotva 6 km nad rozlehlými rovinami 
Hané. Podle dochovaných historických dokumentů byl osídlen našimi 
slovanskými předky a rozkvétal dávno před tím, než za prstencem valů, 
chráněn baštami a řetězem cimbuří vztyčil svoji hrdou kruhovou hlásku 
mohutný hrad Sovinec. 

Založení Jiříkova, podle současně dostupných pramenů, nutno umístit nejpozději do první poloviny třináctého století, neboť 
jest jednou z mála vsí na Rýmařovsku, které se již od poloviny XIII. století uvádějí v historických dokumentech v nynějším, 
nebo starším znění. Podle těchto dokladů patří tedy Jiříkov mezi nejstarší slovanská sídliště naší vlasti. 

Nejstarší období historicky doložených dějin Jiříkova je úzce spjato s olomouckým biskupstvím a jejich pozdější vývoj je 
nerozlučně spojen s osudy hradu Sovince, do jehož dominice přešel jako léno olomouckého biskupství. 

Z latinské listiny (biskupského rejstříku) olomouckého biskupství se dozvídáme, že olomoucký biskup Bruno udělil již roku 
1264 jménem neznámému menovi z Huzové (Deutsel Hense) lenní zboží, a sice vesnice Bykovce, Jiříkovice a Volšov, jindy 
zvaný Valšov. Uvážíme-li, že je v této první listinné zprávě  o Jiříkově (uveden jako „Jiříkovice“) psáno  již jako o vesnici, 
můžeme předpokládat vznik a vývoj této vesnice během nejméně jedné generace, ne-li déle. Je možno proto založení 
Jiříkova na počátku XIII. století považovat za historicky doložené. 
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V této biskupské listině není ještě zmínka o 
Těchanově, ani o Kněžpoli. První zprávy o 
Těchanově jsou z roku 1326 ve stejné listině. Roku 
1326 držel totiž léno biskupské: 24 lánů, 2 krčmy a 
mlýn v Jiříkovicích a Těchanově jakýsi „pan 
Franc“ ( v latinském originále „dominus 
Franciseum“). Těchanov je tu nazýván 
Tchechanow, později nesl jméno Těchanov. 
Založení Těchanova proto lze datovat o 50-100 let 
později, tedy ke konci XIII. století. 

Úsvit jiříkovských dějin byl, jak již bylo řečeno, spjat 
nerozlučně s olomouckým biskupstvím. Podíváme-
li se blíže na uvedený seznam biskupských vsí z let 
1320- 1325 na zdejším území, poznáme však, že 
všechny tehdy už nebyly v přímém majetku 

biskupů, i tu seděli na některých drobní biskupští manové, vázaní slibem věrnosti za svěřené léno a závazkem osobní účasti 
v boji po boku biskupově, kdyby takový boj olomouckému kostelu nastal. Tak tomu bylo i v případě Jiříkova, Těchanova a 
Kněžpole. Kolonizace jiříkovské oblasti koncem XIII. a počátkem XIV. století postupovala dvojím směrem: jednak 
pronikáním českého osídlení do předhůří a prvních hor z hanácké nížiny, jednak přiváděním německých kolonistů do 
vlastních hor, z dříve již poněmčeného Opavska. Toto osídlování bylo do značné míry vykoupeno touhou po využití rudného 
bohatství hor…. 

Pozdější dějiny Jiříkova jsou již poznamenány vlivem sovineckého panství, i když v dostupných historických pramenech je 
téměř 150 let dlouhá mezera, která nedovoluje činit přesné závěry o skutečném včlenění Jiříkova do sovineckého dominia. 
Je však velmi pravděpodobné, že tomu bylo již brzy po založení hradu Sovince. 

A příště třeba něco málo o Těchanově, Křížově či Kněžpoli. 
Tomáš Holíček, kronikář  

Chcete mít fotografii v obecním kalendáři na rok 2025? 

Z předvánoční fotografické soutěže už víme, kolik máme kolem sebe talentovaných tvůrců a nadšených fanoušků krásných 
fotek. Slovo dalo slovo a rozhodli jsme se vytvořit pro příští rok obecní kalendář s fotografiemi, které jste buď sami pořídili 
nebo jste je třeba zdědili, našli doma či opatrujete jako v oko v hlavě už dlouhá léta. 

Jaké snímky bychom si od vás rádi půjčili?  
· Fotografie musí být z našeho kraje, ideálně z našich obcí 
· Měly by zachycovat běžný život na vesnici, kulturní akce, kuriozity, zajímavosti, přírodní krásy, všednosti i nevšednosti….. 
· Ideální by bylo, kdyby  fotky byly dobře viditelné a čitelné 

Jak se můžete zapojit? 

· Fotografie prosím posílejte buď elektronicky na e-mail: tomas.holicek@seznam.cz,  nebo je přineste fyzicky na Obecní 
úřad v Jiříkově. V obou případech fotografie opatřete jménem a kontaktem, případně popisem fotografie. 
· Fotky budeme přijímat do 30.9.2024 

Odevzdané fotografie vám po zpracování kalendáře samozřejmě vrátíme zpět. Poskytnutím fotografií dáváte souhlas k 
jejich zveřejnění v obecním kalendáři. 

mailto:tomas.holicek@seznam.cz
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Sportu zdar a fotbalu zvláště 

Čas letí a my vás chceme krátce informovat o dění v klubu. 

Dne 13.1.2024 jsme měli výroční schůzi FC KOLOS Jiříkov v KD Jiříkov za účasti mnoha členů i starostky Báry Šiškové, kde 
proběhla mj. volba nových členů vedení klubu. Novým vedením byli v hlasování jednomyslně zvoleni jako předseda 
Vladislav Michalik, pokladník Jozef Michalik a člen výboru Michal Šopík. Zejména za mládež bylo potřeba doplnit zástupce z 
důvodu zlepšení komunikace a rychlého řešení požadavků. Michal Šopík jakožto trenér našich "mladých pušek" byl jasnou 
volbou. 

Zimní příprava týmu začala v sobotu 20.1.2024 v Jiříkově na hřišti, ale z důvodu lepších podmínek pro fotbal v zimě nakonec 
většinou probíhala na UMT v Pasece. Naše mládež v zimním období trénovala v tělocvičně v Dlouhé Loučce. 

S přicházejícím jarem se rozběhly domácí i venkovní zápasy, jejichž rozpis vám přinášíme v přehledné tabulce. Budeme rádi, 
pokud nám přijdete fandit v co největší počtu! Podrobnosti o dění v týmu můžete sledovat i na klubových stránkách: KOLOS 
JIŘÍKOV z.s - vítejte na stránkách klubu (banda.cz). 

Za FC KOLOS Jiříkov předseda Vladislav Michalik 

Sportovní rubrika 
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